
REACTIES EN RECENSIES

, 'Het commentaar van dr. L. de Jong op de beschuldigingen van mr.
Einthoven is kort: "Het heeft iedere medewerker van het Rijksinstituut
voor Oorlogsdocumentatie verheugd, dat de bezwaren van mr. Einthoven
geen enkele invloed hebben gehad op de beleidsbeslissing van de minister.
Wat de overige uitlatingen van de heer Einthoven over mijn gedragingen
betreft, die Ieg ik naast meneer." ,

Dit liet De Jong weten in dezelfde editie van Het Parool.
Het publieke optreden van de heer Einthoven gaf aanleiding tot

commentaren over de naoorlogse loopbaan van een aantal prominente
leden van de Unie. Columnisten als Paul van 't Veer, Jan Blokker en
Mathieu Smedts sneden dit onderwerp aan. De eerste schreef in Het Parool
(26 oktober 1972):

, 'Dr. De Jong heeft er zelf in een gesprek met journalisten op gewezen dat er
ná 1940-1941 zoveel verschrikkelijker dingen gebeurd zijn dan in het
eerste jaar van de bezetting en dat de hongerwinter van 1944-'45 in het
westen zo'n diepe voor door het Nederlandse volksbestaan heeft getrok-
ken, dat veel van het vroegere na '45 niet meer sprak.

Intussen zitten we met het feit dat wie zich dit allemaal niet meteen
realiseert, haast niet meer kan geloven dat De Quay in 1959 weer
minister-president zou worden, dat Geert Ruygers na '45 een geacht
Kamerlid van de PVDA werd en prof. Bouman onze meest populaire
popularisator van de geschiedenis. Om er nu maar drie te noemen die in
hun Nederlandse Unie-periode iets meer waren dan onnozele meelopers,
levend in de veronderstelling dat het allemaal vooral "tegen de NSB ging".

Pas in 1985 zal in deel twaalf van De Jong blijken dat het kabinet-Scher-
mer horn-Drees in 1945 op het punt van de Nederlandse Unie niet zo naïef
was als Gerbrandy die in zijn tweede kabinet (februari-juni 1945) in het
bevrijde zuiden, De Quay als "vooraanstaand katholiek" de portefeuille van
Oorlog bezorgde. De Quay kwam niet in het kabinet-Schermerhorn-
Drees.

In het recente boek met herinneringen en verzameld werk van dr. W.
Drees (Drees, Neerslag van een werkzaam leven) is voor het eerst het advies van
Drees aan koningin Wilhelmina uit mei 1945 opgenomen. Daaruit blijkt
dat dr. Drees, die in 1940 met de Unie in conflict was geweest, van
regeringswege een onderzoek naar het Unie-verleden van De Quay en de
zijnen wilde laten instellen.

Dit onderzoek is ook in opdracht van de regering door een commissie
verricht, maar of het gebeurd zou zijn zonder dat vanuit de illegaliteit
krachtig op vervolging was aangedrongen, moet een open vraag blijven, De
Grote Adviescommissie der Illegaliteit (GAC) wilde na de oorlog een
strafrechtelijke vervolging maar ging tenslotte akkoord met een onderzoek
door een "ereraad". Anders dan door premier Schermerhorn aan de GAC was
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